
mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Čtvrtek, 5. září 2019
Č. 166, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce

9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

6
6

1
9

1
9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

6
6

1
9

1

ŠLACHTA. V UNIFORMĚ
KONČÍ PO 28 LETECH
BÝVALÝ VELITEL ÚOOZ DŮVODY ODCHODU NEUVEDL STRANA 3

Svátek slaví: Boris

Na Bahamách začaly likvidovat škody způsobené hurikánem Dorian
Nejméně sedm mrtvých si už na Bahamách vyžádal hurikán Dorian, který se nad tímto karibským souostrovím držel tři dny, počet obětí patrně dál poros-
te. Bouře se včera přesunula nad moře a mířila podél pobřeží amerického státu Florida na sever. Nejhůře postiženy byly bahamské ostrovy Abaco a Grand
Bahama, které obývá asi 70 tisíc lidí a které jsou známými turistickými letovisky s golfovými hřišti a luxusními hotelovými komplexy. Na leteckých zábě-
rech z ostrovů jsou patrné domy se strhanými střechami a spadlými zdmi, převržená auta a lodě a zatopené čtvrti měst s plovoucími troskami. Světový
program pro výživu uvedl, že na ostrovech Abaco bude potřebovat potravinovou pomoc na 14 500 lidí, na ostrově Grand Bahama dalších 45 700 osob. ČTK

Šéf státních zástupců:
Ještě není rozhodnuto
Čapí hnízdo. Podle nejvyššího státního zástupce Pavla Zemana jde nyní zřejmě o mezikrok. Zdrženlivost.
Veřejnost má být podle něj informována až o zásadních krocích. Premiér. Čelí žalobě od demonstrantky STRANA 4
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Zkušenosti s tím, na jaké lé-
kařské profese se nejvíc hlásí
uchazeči lékařských škol, má
Martin Bareš bohaté. Od září
se stal rektorem Masarykovy
univerzity v Brně, ale před-
tím dlouhá léta jako děkan
vedl lékařskou fakultu.

Hrozí, že bude málo orto-
pedů a přebytek zubařů?
Samozřejmě. Podle našich

statistik je zřejmé, že třeba
na všeobecné lékařství, náš
základní obor, je sice deseti-
násobný převis poptávky,
než kolik studentů vezme-
me, ale ne všichni si pak vybí-
rají specializace, o které je
nouze. Zubní lékařství má
v Brně dvacetinásobně vyšší
počet přihlášek.

Kolik budoucích zubařů
tedy přijímáte?
Pohybuje se to přibližně ko-

lem padesáti, takže uchazečů
bývá každoročně asi kolem ti-
sícovky.

Mohl byste vysvětlit, proč
je zájem o zubařinu tak ob-
rovský?
Vyžádal si to v podstatě

trh. Zubní lékaři si vminulos-
ti vymohli jen pětileté stu-
dium a absolvent může hned
den po promoci zahájit lékař-
skou činnost, zřídit si vlastní
praxi. Je to rozdíl proti vše-
obecným lékařům, kteří mu-
sejí po šestiletém studiu na fa-
kultě vstupovat do následné-
ho specializačního vzdělává-
ní. A to je dalších pět let. Tak-
že ze školy nevyjde ihned ho-
tový praktický lékař nebo or-
toped, ale stává se jím až po
dalším vzdělávání.

Když není uchazeč přijatý
na zubařství, volí jiné lé-
kařské obory?
Jistě. Máme ale zkušenost,

že když je někdo přijatý na
všeobecné lékařství i zubní,
vybere většinou druhoumož-
nost. I kvůli rychlejšímu ná-
běhu výdělků po studiu.

Které specialisty postrádá
zdravotnictví nejvíc?
Je nedostatek praktických

lékařů, scházejí nejen pediat-
ři, ale vůbec lékaři, kteří se
starají o děti. Například dět-
ská ortopedie nebo dětská
neurologie.

Pamatujete lepší časy?
Například jako student?
Tehdy byl podstatně větší

zájem o těžší obory chirurgic-
kého charakteru. Nejde jen
o to, že jsou fyzicky náročněj-
ší. Chirurg je víc vázaný na

jednu nemocnici, jedno pra-
coviště, má i méně času než
lékař, který je v ordinaci
od–do, protože nyní se hodně
propaguje osobní život. Pozi-
tivní roli ale mohou sehrát
zřizovatelé nemocnic, třeba
kraje. Aby vytvářely motivaci
pro budoucí lékaře. Osvědče-
nou formou jsou například
krajská stipendia už během
studia na vysoké škole.

Může volbu „neatraktivní-
ho“ oboru ovlivnit i škola?
Fakulta směřuje studenty

na praxi na klinikách i do od-
poledních či nočních hodin.
Je jich ve směně méně, spíš
se dostanou k praktickým čin-
nostem. Míval jsem od stu-
dentů pozitivní odezvu, víc
toho vyzkoušeli, i jako lapidu-
ši, a tím ovlivnili budoucí vol-
bu specializace. PAVEL HRABICA

Martin Bareš MAFRA

Na Karlínském náměstí vyrostlo
STARTOVACÍ BYDLENÍ PRO MLADÉ

Vysoké nájmy, drahé byty, každodenní dojíždění. Nemají snad mladé rodiny naději
na příjemné a cenově dostupné bydlení v centru Prahy? Teď už ano.

Představte si bydlení
na metru s výhledem
do zeleně a v souladu
s ekologickými trendy.
Podle aktuálního vývo-
je cen nemovitostí by se
cena takového bytu vy-
šplhala na mnoho milionů
korun. V Karlíně se však
dnes představuje projekt
dostupného malometráž-
ního bydlení pro mladé
a rodiny s dětmi.

STARTOVACÍ MĚSTO
Několik nových, moderně
zařízených malometráž-
ních garsonek o velikosti
0+kk ode dneška stojí
v parku na Karlínském
náměstí. Tento typ bydlení
lidem umožňuje bezpro-

střední kontakt s přírodou
i pulzujícím centrem měs-
ta. Rodinám šetří spotřebu
energií, obzvláště pokud
jejich garsonka stojí pod
veřejným osvětlením nebo
zrovna prší místo sprchy.
Luxusních deset metrů

čtverečních na metru je
vhodných pro všechny,
kteří hledají přiměřené
soukromí, a nechce se jim
každé ráno dlouze dojíž-
dět do práce, školy, školky
či supermarketu. Tento typ
bydlení doslova sbližuje

všechny členy domác-
nosti, kteří opět začnou
trávit čas pospolu. Je zde
navíc možnost posezení
na předzahrádce s výhle-
dem do všech světových
stran.

TO MUSÍTE VIDĚT
Je tohle jen nadsázka,
nebo budoucnost mla-
dých českých rodin?
Přijďte se dnes po-
dívat na Karlínské
náměstí do Startova-
cího města Raiffeisen
stavební spořitelny
kdykoliv od 8 do 20
hodin.

O tématu bydlení a jeho
dostupnosti si budete
moci popovídat s několi-
ka zajímavými osobnosti
z oblasti bydlení a financí,
architektury a bytového
designu. Připraveno bude
také občerstvení a aktivity
pro děti i dospělé.

inzerce

Zájem uchazečů o zubařské
obory je až dvacetinásobný

Velké rozdíly

Na zubařinu je nával všude,
o jiné obory není zájem.

● Pražská 1. LF UK letos přijala
62 studentů ze 626. V Hradci
Králové loni vzali 45 uchaze-
čů ze 460.

● Na kombinovanou adiktolo-
gii (léčbu závislostí) přijala
loni 1. LF UK v Praze 37 lidí,
zkoušky jich absolvovalo 72.

Praha, zubařů ráj

722
Největší koncentrace zubních
lékařů je v Praze, kde na jed-
noho stomatologa připadá
něco málo přes sedm set oby-
vatel (od roku 2015 přibylo
přes 140 ordinací). Na opač-
ném konci žebříčku je Ústec-
ko a střední Čechy, tam připa-
dají na jednoho zubaře více
než dvě tisícovky obyvatel.
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VÍCE PŘÍRODY,
VÍCE CHUTI

VÍCE PŘÍRODY,

ÚPLNÉ ZNĚNÍ RECEPTU
A POSTUP NAJDETE
NA WWW.ALBERT.CZ/BIO

8990

-49%
179,-

3990

-33%
59,90�

690

-22%
8,90�

2490

-28%
34,90�

Nature’s Promise
Bio Javorový
sirup
• 250 ml
• 100 ml = 35,96 Kč

Bio Hrozny bílé
• 500 g
• 100 g = 7,98 Kč
• Platí v hypermarketech
Albert od 4.9. do 17.9.
2019

Nature’s Promise
Bio Pohankové
vločky
• 250 g
• 100 g = 9,96 Kč

Nature’s Promise
Bio Jogurt bílý 3%
• 150 g
• 100 g = 4,60 Kč

NA WWW.ALBERT.CZ/BIO

Akce platí v supermarketech Albert od 4.9. 2019 do 10.9. 2019 a v hypermarketech Albert od 4.9.2019 do 1.10. 2019
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

BORŮVKOVÉ LÍVANCE
S OVESNÝMI VLOČKAMI

Robert Šlachta po osmadvace-
ti letech končí v uniformě.
Svým kolegům to oznámil
včera ráno. Bývalý velitel
ÚOOZ a současný šéf pátrací
sekce celníků skončí v listo-
padu. Na informaci upozor-
nil jako první server Lidov-
ky.cz. Informaci potvrdila tis-
ková mluvčí celníků Martina
Kaňková. „Ano, mohu potvr-
dit, že Robert Šlachta ve funk-
ci končí,“ uvedla s tím, že dů-
vody, které ho k tomu vedly,
nebude uvádět. „Nesouvisí to
ale s celní správou,“ doplnila.
„Určitě neuvažuju o žádném
vstupu do nějaké strany,“ po-
přel Šlachta na dotaz serveru
iDNES.cz informaci webu Li-
dovky.cz. Zda je jeho odchod
spojen se vznikem nové stra-
ny, neodpověděl. Podle infor-
mací MF DNES ale Robert
Šlachta vstup do politiky
opravdu plánuje, a to s vlast-
ní partají. „Mám k tomu své
důvody, ale sdělím je, až
skončím služební poměr, což
bude po 1. prosinci. V součas-
né době to nelze komento-
vat, protože jsem stále pří-
slušníkem ozbrojeného sbo-

ru. Slyšel jsem už nějaké ne-
smysly, že je to kvůli vojá-
kům, ale to tak v žádném pří-
padě není,“ řekl LN Šlachta.
V Celní správě skončí i se
svým náměstkem Tomášem

Sochrem, rovněž bývalým de-
tektivem ÚOOZ. Šlachta vy-
loučil, že by po odchodu do ci-
vilu pracoval pro soukromou
sféru. „Uvědomuji si čím dál
víc, že jsem celý svůj svět obě-

toval vlastní kariéře. Sedm-
náctého začínám žít na uby-
tovně a už také zvažuji, co
s tím osobním životem dál,“
řekl v Pressklubu Frekvence 1
Šlachta. „Já jsem neměl nikdy

žádného koníčka kromě běhá-
ní, měl jsem pouze práci
a myslím si, že to není úplně
dobře, protože kolegové šli
k rodinám a já jsem se neměl
kam vrátit,“ dodal. iDNES.cz

Robert Šlachta MAFRA

inzerce

„Zasahoval“ u Nečase

Šlachta v letech 2008 až 2016
velel Útvaru pro odhalování
organizovaného zločinu
(ÚOOZ), a to až do jeho záni-
ku v rámci reorganizace.

● Pod jeho řízením vedl ÚOOZ
řadu vyšetřování.
Zabýval se mimo jiné přípa-
dem ilegální velkovýroby
lihovin, podezřelými staveb-
ními zakázkami nebo mani-
pulacemi s evropskými
dotacemi v krajích.

● Nejvíce pozornosti získal
v červnu 2013, když jeho
ÚOOZ zasáhl na úřadu vlády
i dalších místech v kauze
údajné politické korupce,
bylo to za vlády Petra Neča-
se, která kvůli operaci padla.

● Od policie odešel v červnu
2016 na protest proti pláno-
vané reorganizaci policej-
ních útvarů a vzniku Národ-
ní centrály proti organizova-
nému zločinu. Od října 2016
byl náměstkem generálního
ředitele Celní správy pro ob-
last pátrání.

Šlachta. Založí novou stranu?
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PETR
KOLEČKO
„Chlapi bývají beránci, ženské
prostředí je mnohem drsnější.“

UŽ ZÍTRA

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

Žalobci by měli
být zdrženliví.

„V kauze Čapího hnízda,
v níž je obviněn premiér An-
drej Babiš, zřejmě dosud není

rozhodnuto,“ řekl nejvyšší
státní zástupce Pavel Zeman.
Podle něj jde nejspíš o mezi-
krok, takzvaný aprobační
proces. „Byl pouze anonco-
ván směr, kterým se dozoro-
vý státní zástupce zabývá,“
řekl Zeman. „Nemyslím si, že

by veřejnost měla být infor-
mována o těchto mezikro-
cích, ale o zásadních postu-
pech, třeba o podání obžalo-
by či zastavení trestního stí-
hání,“ řekl.

Městské státní zastupitel-
ství v Praze v pondělí uvedlo,
že dozorový státní zástupce Ja-
roslav Šaroch ve věci změnil
právní názor a jeho nadříze-
ný nyní zjišťuje, zda je změna
zákonná a důvodná. „Se slovy
nejvyššího státní zástupce se
ztotožňujeme. Zhodnotíme,
jak bychom mohli další zve-
řejňování informací zlepšit,“
reagoval na Zemanovu kriti-
ku mluvčí pražského zastupi-
telství Aleš Cimbala.
Zeman uvedl, že dozorový

státní zástupce musí v urči-
tém okamžiku rozhodnout

o nějakém postupu, toto roz-
hodnutí vypracuje, třeba
jako koncept, a v rámci apro-
bačního procesu věc předklá-
dá vedoucímu státnímu zá-

stupci. To se podle něj nyní
pravděpodobně děje. V kauze
čelí návrhu na podání obžalo-
by Babiš, někteří jeho příbuz-
ní a několik dalších lidí. ČTK

TÝDENÍK UŽ ZÍTRA

• Rozhovor s mykologem Janem Borovičkou
• Které houby mají zvýšenou hladinu nebezpečných těžkých kovů?
• Opravdu byly houby u nás po Černobylu plné radiace?

A navíc:
• Režisér Jiří Svoboda: jak ho pobodal anarchista, proč zahodil

rudou knížku až v roce 1993 a jací opravdu byli Brzobohatý,
Brejchová či Lukavský

• Chemie lásky a chtíče. Jaký je chemický vzorec zamilovanosti?

ZDRAVÉ NEZDRAVÉ HOUBY

inzerce

Okresní soud Praha-západ se
bude zabývat žalobou na ochra-
nu osobnosti, kterou podala
demonstrantka Jana Filipová
na premiéra Andreje Babiše.

● Ženě vadí výroky premiéra
o tom, že lidé byli na loňských
demonstracích iniciovaných
spolkem Milion chvilek pro
demokracii zaplaceni.

● Spolek Milion chvilek pro
demokracii v loňském roce
pořádal demonstrace, proto-
že organizátorům vadilo, že
se premiérem stal trestně stí-

haný člověk a že je evidován
jako agent komunistické
Státní bezpečnosti. Kvůli
tomu se Babiš soudí a tvrdí
že s StB nespolupracoval.

● Deník N v pondělí informoval,
že státní zástupce se rozhodl
stíhání Babiše a dalších obvi-
něných zastavit. Rozhodnutí
přezkoumají jeho nadřízení.

● Podle ministryně spravedlnos-
ti Marie Benešové je postup
státního zastupitelství v Praze
špatným signálem o stavu sou-
stavy státního zastupitelství.

Společnost Farma Čapí hnízdo,
tehdy ještě pod názvem
ZZN AGRO Pelhřimov, v roce
2008 patřila Agrofertu.

● V prosinci 2007 se firma pře-
měnila na akciovou společ-
nost s akciemi na majitele.
O rok později získala evrop-
skou dotaci v programu pro
malé a střední podniky, na kte-
rou by jako součást Agrofertu
neměla nárok. Po několika le-
tech se vrátila pod Agrofert.

● V roce 2016 řekl Andrej Babiš
ve Sněmovně, že Čapí hnízdo
vlastnily v době získání evrop-
ské dotace jeho dvě dospělé
děti a bratr jeho partnerky.
Farmu nyní vlastní společnost
Imoba, která loni spornou do-
taci státu vrátila.

● Babiš vlastnil Agrofert
do předloňského února,
následně jej vložil do svěřen-
ských fondů. Zdroj: iDNES.cz

Zeman: V kauze Čapího hnízda
není definitivně rozhodnuto

Upřesnění

Ve včerejším vydání deníku
Metro v souvislosti s kauzou
Čapí hnízdo byla uvedena
nepřesnost. Za chybu se na-
šim čtenářům omlouváme.

● Chybná informace byla
v měně – Čapí hnízdo
získalo evropskou dotaci
v korunách, nikoli eurech.

● Projekt Čapí hnízdo získalo
z EU 50 milionů korun,
které figurují v současné
kauze o údajném dotačním
podvodu.

Demonstrantka chce od Babiše omluvu

Kauza Čapího hnízda
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Donald Trump
pustil na Twitter
obrázek ze špio-
nážní družice,
který potvrzuje do-
konalost obrazu.

Když letos už potřetí selhal
start íránské rakety, řada lidí
spekulovala o americké sabo-
táži. Prezident Trump odmítl
zapojení USA a na Twitter
umístil černobílou fotku ze
špionážního satelitu KH-12.
Ta ukázala nejen íránskou ra-
ketu, ale i vysoké rozlišení
amerických špionážních sate-
litů. O špionážním programu
se toho ví celkem dost.
Ústřední zpravodajská služ-

ba CIA například každý rok
otevírá své trezory a uvolňuje
40 nebo 50 let staré dokumen-
ty označené jako TOP SE-
CRET. Další informace vyne-
sou zaměstnanci jako třeba
Edward Snowden, špion
a whistleblower, díky které-
mu víme o masovém sběru
dat. A sem tam něco poodhalí
i sám americký prezident.
Jako třeba John F. Kennedy,
když ukázal veřejnosti špio-
nážní snímky sovětských ra-

ket na komunistické Kubě.
Do této rozmanité společnos-
ti se nyní zařadil také Donald
Trump.
Od začátku: Írán usiluje od

roku 2003 o rozvoj vlastního
vesmírného programuru.
V roce 2009 jeho raketa Safir
dostala na oběžnou dráhu
první družici Omid. V posled-
ní době se ale raketám neda-
ří. Starty 15. ledna a 5. února
skončily nezdarem.
Když se objevila neoficiální

zpráva, že ani srpnový start
do kosmu se Íránu nepovedl,
vypadalo to celkem podezře-

le. I na Írán, jehož vesmírný
program má při startech
úspěšnost pod 50 procent
(světově je to přitom kolem
95 procent), je to dost nehod
za sebou. Dalo by se spekulo-
vat, že za tím může být třeba
americká kybersabotáž (po-
dobně jako tomu bylo v přípa-
dě íránských uranových cent-
rifug a viru Stuxnet v roce
2010).
Právě aby spekulacím pře-

dešel (nebo je naopak podpo-
řil?), zveřejnil prezident USA
o den později tweet: „Spoje-
né státy neměly nic společné-

ho s katastrofální nehodou
během poslední fáze příprav
startu Safir SLV (...) v Íránu.
Přeji Íránu hodně úspěchu
při zjišťování toho, co se na
kosmodromu stalo,“ napsal
na svůj Twitter Donald
Trump 30. srpna. Už samotný
text prezidentova vyjádření
by mohl být předmětem spe-
kulací a analýz. Jenže Trump
navíc přiložil snímek, který
rozpoutal velký ohlas.
Na fotografii vidíme (zřej-

mě mobilem, jak ukazuje od-
raz blesku) vyfocený a profesi-
onálně popsaný snímek, kte-

rý je pořízen evidentně z výš-
ky a ve vysokém rozlišení.
Oproti snímkům z komerč-
ních satelitů jsou detaily
mnohem zřetelnější, a to na-
vzdory tomu, že vidíme zcela
jasně fotografii fotografie.
Zveřejnění takto podrobné-

ho snímku okamžitě vyvola-
lo celkem předvídatelnou dis-
kusi. Trump ostatně svůj
Twitter využívá často k tomu,
aby provokoval.
Není zřejmé, zda je to i ten-

to případ a do jaké míry kon-
zultoval zveřejnění fotogra-
fie s poradci pro bezpečnost.
„Takhle dobrou fotografii by-
chom vůbec neměli vidět,“
myslí si třeba Melissa Hanha-
mová z Open Nuclear Net-
work. „Popravdě jsem nikdy
neviděla tak ostrou satelitní
fotku,“ uvedla. „Bylo to na-
prosto neuvážené,“ postěžo-
val si další odborník, Joshua
Pollack z Nonproliferation
Review. „Může tomítmeziná-
rodní dohru.“
Ankit Panda z Federace

amerických vědců se pozasta-
vil nad vysokým rozlišením:
„Je to fantastické rozlišení,
určitě pod 20 cm, mnohem
lepší, než co jsem zatím vi-
děl. Ukazuje to na úžasné pa-
rametry, o kterých veřejnost
dosud nevěděla.“ iDNES.cz a MET

Český premiér Andrej Babiš
v úterý hovořil s tureckým
prezidentem Recepem Tayyi-
pem Erdoganem o situaci
dvou Čechů vězněných v Tu-
recku.
Ministerský předseda má

z jednání dobrý pocit, kon-
krétní ale včera při vyjádření
v Istanbulu nebyl.
O situaci Markéty Všelicho-

vé a Miroslava Farkase, kteří
si v tureckém vězení odpyká-

vají více než šestiletý trest za
spolupráci s bojovníky milic
syrských Kurdů YPG, dál vy-
jednávají diplomaté obou
zemí. Českou dvojici zadrže-
ly turecké úřady na hranič-
ním přechodu s Irákem v lis-
topadu 2016. Při kontrole
u nich Turci našli letáky a fo-
tografie, které podle turecké
strany svědčily o tom, že oba
Češi patří ke kurdským mili-
cím YPG. Tuto organizaci tu-

recká strana považuje za tero-
ristickou.
Soud v srpnu 2017 oba od-

soudil na šest let a tři měsíce.
Loni v červenci verdikt potvr-
dil turecký nejvyšší soud. Vše-
lichová je ve věznici v Izmiru,
Farkas ve Vanu na jihovýcho-
dě Turecka. Na dotaz, zda Ba-
biš usiluje o předčasné pro-
puštění vězňů či o zlepšení je-
jich podmínek, předseda vlá-
dy odpověděl, že o obojí. ČTK

Proti přestavbě
Dvacítka předních fran-
couzských architektů, ur-
banistů a historiků umění
v otevřeném dopise kriti-
zovala projekt gigantické
přestavby pařížského Se-
verního nádraží – Gare du
Nord, které patří k nejruš-
nějším v Evropě. Nelíbí se

jim mimo jiné plán na roz-
šíření počtu obchodů
a skutečnost, že by cestují-
cí ztratili přímý přístup
k vlakům. Mezi kritiky je
například známý architekt
Jean Nouvel. Projekt s roz-
počtem 600 milionů eur
počítá se ztrojnásobením
plochy nádraží kvůli stále
intenzivnějšímu provozu.

Zvýší těžbu ropy
Norsko příští rok díky za-
hájení těžby ropy na no-
vém poli v Severním moři
zaznamená největší růst
za několik let. Těžit se
z něj bude v příštích 40 le-
tech. Největšími těžaři
v této lokalitě jsou Nor-
sko a Británie. ČTK

Snímek, který Trump zveřejnil na Twitteru AP

Věznění Češi. Babiš jednal
s prezidentem Erdoganem Ustoupila, zákon stáhne

Správkyně Hongkongu Carrie Lamová včera v televizním
projevu oznámila, že se rozhodla stáhnout návrh zákona,
který by umožňoval vydávání lidí podezřelých z trestných
činů do pevninské Číny. Zmíněný návrh vyvolal v Hong-
kongu několikaměsíční demonstrace, které stále pokra-
čují. Při posledním z protestů v noci na včerejšek policie
použila proti demonstrantům pepřový sprej a tři lidé mu-
seli být převezeni do nemocnice. V tuto chvíli není jasné,
zda oficiální stažení návrhu zákona nepokoje ukončí, pro-
tože demonstrace postupně přerostly v požadavky na
obecnější demokratické reformy v bývalé britské kolonii,
která se v roce 1997 vrátila pod čínskou správu. Demon-
stranti rovněž požadují nezávislé vyšetření údajné poli-
cejní brutality při zákrocích proti protestům. AP

Krátce

Americký prezident ukázal
sílu špionážních satelitů
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Jacob Rees-Mogg, který za
britskou vládu organizuje
agendu v dolní komoře parla-
mentu, se stal terčem kritiky
a komických fotomontáží
poté, co část úterní debaty
v Dolní sněmovně strávil v té-
měř horizontální poloze.
Opoziční zákonodárci jeho
chování označili za arogantní
nebo za projev pohrdání par-
lamentem.
Nevšední situace nastala

při večerní mimořádné deba-
tě o změně programu Dolní
sněmovny. Opozice a rebelo-
vé z vládní Konzervativní stra-
ny následně v hlasování pora-
zili vládu a zajistili, že poslan-
ci mohli projednávat návrh
zákona vytvořený s cílem za-
bránit na konci října brexitu
bez dohody.
„Musím říci, že lídr sně-

movny (označení pro funkci Ree-
se-Mogga, pozn. ČTK) je po celý

večer svou řečí těla nesmírně
pohrdavý vůči této sněmov-
ně a vůči lidem,“ poznamena-
la při svém projevu poslanky-
ně zelených Caroline Lucaso-
vá. „Je rozvalený přes tři mís-
ta, jako by pro něj bylo velmi
nudné to poslouchat,“ do-
dala. Její slova přerušily výkři-
ky „posaďte se, chlape!“,

Rees-Mogg ale podle deníku
TheGuardian v neobvyklé po-
loze zůstal, potřásl hlavou
a s úsměvem si začal upravo-
vat brýle.
Labouristická poslankyně

Anna Turleyová označila
jeho ležérní pózu za ztělesně-
ní arogance, neúcty a opovr-
žení parlamentem. ČTK

Jacob Rees-Mogg si svojí polohou u poslanců pohoršil. AP

Fatální rána pro
brexitové plány
britského šéfa
vlády, tak hodnotí
události britský
tisk.

Historická porážka, která
ovlivní také podobu Konzer-
vativní strany, to vše zapříči-
nilo úterní jednání v Dolní
sněmovně. Opozici se podaři-
lo dát do pohybu plán prosa-
zení zákona proti brexitu bez
dohody, a to za pomoci
21 konzervativních rebelů,
kteří byli poté vyloučeni z po-
slaneckého klubu vládní stra-
ny. Podle The Times si John-
son za porážku může sám.
Stejně jako při parlament-

ních útrapách bývalé pre-
miérky Theresy Mayové
i nyní novinové titulky hovo-

ří o historické či ponižující
porážce vlády. Deník i, který
je stručným výtahem z hlav-
ních článků serveru Indepen-
dent, a levicový bulvární list
DailyMirror na titulních stra-
nách hlásí, že ministerský
předseda ztratil kontrolu. Po-
dle Financial Times vývoj za-
nechal Johnsonovu brexito-
vou strategii v troskách. The
Times v komentáři připomí-

nají slova někdejšího boxera
Mika Tysona o tom, že každý
má plán, dokud nedostane
ránu do huby. Přesně to se sta-
lo Johnsonovi už 42. den jeho
premiérství.
„Ať už byla jeho skutečná

brexitová strategie jakákoli,
určitě její součástí nebylo utr-
pět parlamentní porážku
o 27 hlasů při první zkoušce
jeho vlády v Dolní sněmov-

ně,“ píší The Times. Premiéro-
vy oponenty zmobilizovalo
ohlášené několikatýdenní
přerušení práce parlamentu,
zatímco výhrůžka o vylouče-
ní z klubu rebely v jeho stra-
ně pouze dále zradikalizova-
la. „Výsledkem je, že pan
Johnson ztratil onu nejcen-
nější z premiérských komo-
dit: kontrolu nad událostmi,“
konstatují The Times.
„Je to pro konzervativcemi-

mořádný okamžik. V jedi-
ném hlasování strana přišla
o osobnosti, které sloužily
pod bývalými premiéry Mar-
garet Thatcherovou, Johnem
Majorem, Davidem Camero-
nem a Theresou Mayovou
a které patřily k nejzkušeněj-
ším a nejrespektovanějším,“
uvedl Financial Times s pou-
kazemna vyloučení exminist-
ra financí Philipa Hammon-
da či Nicholase Soamese, což
je vnuk premiéra Winstona
Churchilla. ČTK a MET

Tempo růstu romské popula-
ce na Slovensku se zvolňuje
a stále větší část Romů žije
v normálních podmínkách.
Vyplývá to ze studie, jejíž vý-
sledky představil vládní
zmocněnec pro Romy Ábel
Ravasz. Nevládní imezinárod-
ní organizace dříve upozorňo-
valy, že část Romů na Sloven-
sku bydlí v nevyhovujících
hygienických podmínkách.

Podle odhadu nyní žije na
pětimilionovém Slovensku
440 tisíc Romů. Podobná stu-
die z roku 2013 jejich počet
odhadla na zhruba 403 tisíc
osob. Při sčítání lidu v roce
2011 se k romské národnosti
přihlásilo jen zhruba 106 ti-
síc obyvatel.
„Z dat vidíme, že populač-

ní růst Romů na Slovensku se
postupně zpomaluje a stále

větší část z nich žije v normál-
ních podmínkách. Početnější
romská komunita žije
v 804 obcích a městech po ce-
lém Slovensku,“ uvedl Ra-
vasz.Menší skupiny Romů au-
toři studie zjistili v dalších
373 obcích.
Podle Ravasze ke zlepšení

situace členů romských ko-
munit může pomoci zvýšení
jejich životní úrovně. ČTK

Ruští záchranáři včera našli
na jihu Ruska těla dvou letců
poblíž místa, kde se v úterý
zřítil jejich bitevní letoun
Su-25UB. Oba piloti se sice sta-
čili katapultovat, nicméně po-
dle záchranářů přišli o život.
Cvičná varianta bitevního

letounu se zřítila v úterý 3. říj-
na v neobývané části Stavro-

polského kraje. Podle listu
Kommersant byly na progra-
mu cvičného letu prvky vyšší
pilotáže, včetně přemetu.
Bitevníky Su-25, které byly

i ve výzbroji československé-
ho a následně českého a slo-
venského letectva, Rusové in-
tenzivně využívali během ne-
dávné syrské kampaně. ČTK

Boris Johnson při jednání Dolní komory AP

Krátce

Žaludeční potíže
Skupině složené převáž-
ně z Čechů musela ve
Vysokých Tatrách v úter-
ních večerních hodinách
asistovat slovenská hor-
ská služba. Turisty po
příchodu na horskou
chatu začaly trápit žalu-
deční potíže, zvracení,
křeče a průjem. Na pro-
blémy si stěžovali i další
hosté. O důvodu žaludeč-
ních potíží záchranáři
neinformovali.

Střelec měl
zbraň nelegálně
Šestatřicetiletý muž, kte-
rý minulý víkend v ame-
rickém státu Texas zabil
sedm lidí a dalších
22 zranil, si opatřil střel-
nou zbraň mimo státem
licencovaného prodejce,
aby se vyhnul kontrolní
proceduře. Muž neprošel
bezpečnostní prověr-
kou, a proto si zbraň
opatřil ze soukromých
zdrojů. ČTK

Romové. Život se jim lepší Katapultovali se. Piloti
bitevníku zahynuli

Avengers
táhnou
Provozní zisk dánského vý-
robce hraček Lego se v prv-
ním pololetí se kvůli inves-
ticím snížil o 16 procent.
Tržby však rostly díky zá-
jmu o modely superhrdinů
a padouchů z marvelovské
filmové série Avengers (na
snímku). Verze postav,
jako jsou Captain America,
Iron Man a Thanos, patřily
v prvním pololetí k nejpro-
dávanějším. K růstu přispě-
ly také produkty na téma
Hvězdných válek a starší
stavebnice firmy jako Tech-
nic a City. Firmě se podaři-
lo zvýšit podíl na velkých
trzích. V Číně zaznamenala
procentní růst v dvoucifer-
ných hodnotách, v USA
a západní Evropě pak
v jednociferných. ČTK

Premiér Johnson ztratil
kontrolu nad událostmi

Ležel. Tohle mu neodpustí

PROFIMEDIA.CZ
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Akce s prestižním
titulem a 120 met-
rů velkým video-
mappingem se
chystá o víkendu.

V jindy poklidném městečku
Valašské Meziříčí se chystá
festival videomappingu Svět-
lo Valmez. Poprvé v Evropě
zde bude k vidění 120metro-

vý videomapping do korun
stromů, který vytvoří nevída-
nou kulisu místním koncer-
tům. Vystoupí Tata Bojs, Ka-
tarzia, zlínská Filharmonie
Bohuslava Martinů nebo Len-
ka Dusilová. Unikátní propo-
jení hudby, světel a exotické
gastronomie na Valašsku je
oceňovanou událostí v Če-
chách i ve světě.
Česká eventová asociace

udělila festivalu prestižní ti-
tul nejlepší event České re-
publiky. V mezinárodní sou-

těži Best Event Award
Worldwide pak získala cenu
za 3. nejlepší event světa.
Festival Světlo Valmez na-

bídne návštěvníkům třiatři-
cet světelných instalací a vi-
deomappingů. „Plocha festi-
valu zaujme více než 200 ti-
síc metrů čtverečních,“ říká
ředitel Pavel Röder. Díky obří-
mu videomappingu do ko-
run stromů ožije tepající les
plný živých bytostí a zvířat.
Autoři světelných instalací
jsou nejen z tuzemska, ale

i z Ruska, Polska či USA. Mezi
nejznámějšími vystavovateli
bude Milan Cais, bubeník
a zpěvák kapely Tata Bojs,
který pro svou kapelu dělá za-
jímavé projekce. Nedávno
promítal na chladicí věže te-
melínské elektrárny „své
obří oči“. Pro tvůrčí a zvídavé
návštěvníky se chystají nej-
různější workshopy. Vyrobit
si mohou vlastní lampion
a pověsit ho do Kouzelného
lesa, čímž vytvoří vlastní
uměleckou instalaci. MAP

Kromě videomappingu jsou na programu nejrůznější hry. Ty se budou promítat přímo na fasády domů. 2x SVĚTLO VALMEZ

NEZAPOMEŇTE,
JSME I ONLINE.
METRO.CZ

CHCETE UŠETŘIT?
Porovnejte si běhemminuty nabídku
finančních produktů z celého trhu.

V roce 2017 nám důvěřovalo více než 31 000 klientů.

inzerce

Jindy klidné městečko rozzáří
jeden z nejlepších festivalů světa

Barvy i v Praze

Další festival videomappingu
se uskuteční také v Praze.
Sedmý ročník Signal Festivalu
bude od 10. října do 13. října.

● Světelné a site-specific insta-
lace budou spolu s video-
mappingy k vidění na trase
Malá Strana – Karlín. Festi-
val bude provázet společné
téma, kterým se k 30. výročí
od významných společen-
ských změn v České republi-
ce stala revoluce.

● Mezi nejvýraznější česká
jména letošní akce patří ar-
chitektka Eva Jiřičná a čecho-
argentinec Federico Díaz.

● Festival patří mezi největší
akce svého druhu u nás.
Každoročně jej navštíví
desetitisíce lidí.



www.metro.cz SERVIS čtvrtek 5. září 2019 08

„Ale tati, říkala
jsem, že si přeji letět

balonem.“

DANA VACKOVÁ
Facebook

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 To je vražda, napsala VI
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
20.00 Vyprávěj

Je to ten pravý?
20.55 Dobrodružství

kriminalistiky
Jed. Krimiseriál (ČR/N/Fr., 1989)

21.45 Máte slovo sM. Jílkovou
22.45 Taggart

Zákon
00.00 Kriminalista

Ochránce
00.55 AZ-kvíz
01.30 Toulavá kamera

16.05 Život na Zemi (9/10)
16.55 Přežijí lední medvědi?
17.50 Na cestě po Tenerife
18.15 Mapy krajiny
18.45 Večerníček
18.55 Dobrodružství

vědy a techniky
18.25 O vědě a vědcích
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Modrá krev II (1/8)
21.00 Kiwiland (1/5)
21.30 Pivní putování (1/12)
21.55 Grantchester IV (1/6)
22.45 Letecké katastrofy:

Ztraceni v mlze
23.30 Queer: Vněmně sta
00.00 Jsem JFK Junior
01.30 Muži na prodej

16.00 Námořní vyšetřovací
služba XV (1)

17.00 Odpolední Televizní
noviny, Sportovní noviny

17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3724)
19.30 Televizní noviny,

Sportovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové

zahradě 2 (910)
Drsná holka. Seriál (ČR, 2019)

21.35 Život ve hvězdách
22.10 Protiúder

Akční film (USA, 2002)
00.25 Odložené případy (14)

Chlapec v krabici
01.15 Odložené případy (15)
02.10 Námořní vyšetřovací

služba XIV (24)

16.30 Odpolední zprávy
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Velké zprávy
19.40 Divošky
19.55 TOP STAR
20.15 Krejzovi (84)

Pokažený dítě
21.35 Prima Partička
22.45 Ano, šéfe!
00.00 Hawaii 5-0 IX (4)

Vražedný tábor
00.55 Komisař Rex IV (14)

Kněz v ohrožení
01.55 Komisař Rex IV (15)

Strašlivá pravda.
03.00 Doktor z hor:

Nové příběhy XI (16)
Vlastní cestou 2/2

15.05 Óčko Chart
17.10 Future news
17.15 Óčko hity
18.00 Cinema news
18.05 Óčko hity
19.00 Future news
19.05 Moje desítka
20.00 Óčko hity

Klipy nonstop
20.30 Future news

Novinky ze světa vědy, techniky
a blízké budoucnosti

20.35 Óčko hity
Klipy nonstop

21.00 CZ & SK
České a slovenské klipy

22.00 Óčko Black
To nejlepší z rapu a rnb

23.00 Óčko flirt

1. organizace
vzniklá spojením

2. písmena n
3. podstavec
4. evropské peníze

5. anglicky pleť
6. vůdčí myšlenka
7. místo bez slunce
8. zn. nákladních aut

Teplotní rekordy: 5,9 °C (1869) 33,1 °C (1781)

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

20/24 °C 16/20 °C 16/20 °C 15/19 °C

Sudoku

TV tipy
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Mautí King
Když jsem byl čerstvě
vyučený, chtěli po

mně deset let praxe.

Řešení sudoku

LASKAVĚ
Víte, k jakým lidem se chováme nejhůř? K ostatním řidičům.
K těm, kteří jednou moc pomalu nebo moc rychle, překážejí
nám nebo spáchali něco obdobně příšerného, co se dotklo na-
šeho ega. Všechny ty nadávky, vystrčené prostředníčky a trou-
bení ukazují světu, že jsme spravedlivě rozhořčeni a že my
dobře víme, jak se má jezdit správně. Správně podle nás.
A víte, ke komu se chováme jen o trochu míň hrozně? Ke
svým dětem. Sledovala jsem to o prázdninách na koupalištích
i v restauracích. Rodiče se ke svým dětem (snad jen s výjim-
kou kojenců) často chovají podobně jako k těm „nemožným“
řidičům. Jen místo sprostých nadávek na ně vztekle syčíme
„seš normální“ nebo křičíme „kolikrát ti to mám říkat“.
A místo vztyčeného prostředníčku jim hrozíme pohlavkem

nebo jim rovnou dáme na
zadek. Rodičovství (stejně
jako volant v ruce) v nás
občas vyvolává to nejhor-
ší, co v sobě máme. Zapo-
mínáme pak na ohledupl-
nost, vynecháváme laska-
vost a peskujeme nebo ře-
žeme ty své potomky sko-

ro jako… jako bychom je ani neměli rádi. A přitom jsou to ty
samé bytosti, které jsme po narození drželi rozechvělí štěs-
tím v náručí, a přísahali jsme, že pro ně uděláme všechno na
světě. Může za to taky naše ego? Pevně svíráme volant rodičov-
ství a křičíme – spravedlivě rozhořčeni, protože my přece
dobře víme, jak se mají ty děti chovat správně. Správně podle
nás? Nebo správně podle toho, jak nás peskovali naši rodiče?
Existuje takový motivační citát: „Ve světě, ve kterémmůžete
být kýmkoliv chcete, buďte laskaví.“ Pokusím se na to myslet,
až se některé z mých dětí poleje džusem, i když jsemmu sto-
krát říkala, že si ten hrnek nemá dávat na kraj stolu. A v tisíci
dalších situací každý den.

Lubomír Radar Rek
Na pracáku jsem strá-
vil tři dny plus víkend
a práci si našel sám.

Filip Plincner
Práci jsem našel, ale
jsem čestný člověk,
tak jsem ji vrátil.

Měli jste někdy potíž s hledáním práce?

Anketa

Mýto v Praze?
Další „chytrý“
nápad!
Nadzvedl mne úterní člá-
nek Mýtné v Praze je blíž,
spolu s informací v TV, že
by se mýtné mohlo
vyzkoušet například na
Jižní spojce. To si přísluš-
ní úředníci i bez zkoušení
nedokáží uvědomit, že
pokud by měli řidiči, kteří
používají rychlejší spojni-
ce – tedy silnice 1. třídy
přes Prahu a obchvat Jižní
spojka – platit denně
mýtné „v řádu několika
desetikorun“, raději použi-
jí jiné pražské ulice?
A tím zničí ovzduší v Pra-
ze ještě víc a k tomu za-
cpou již tak dost ucpané
užší komunikace? Proč
jsou naši politici i stát-
ní/městští úředníci schop-
ni vždy jen vymyslet cosi,
co sníží komfort žití nám
„obyčejným občanům“,
ať to jsou separované par-
kovací zóny jednotlivých
městských částí, nebo
„očistné“ mýto?

IVANA HAMPLOVÁ, PRAHA 4

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

„Vědma z Metra šla do důchodu a nahradila ji jiná, o něco méně
pracovitá.“ I tak odpovídáme čtenářům, kteří postrádají
každodenní horoskop. Ten nově najdete už jen v pondělí,
napsaný na celý týden. Děkujeme za pochopení a věříme, že vás
baví nové rubriky včetně luštěnky a okysličených komiksů.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz pro ostatní čtenáře deníku Metro.
Pište, kreslete, zpříjemněte někomu den. Výtvor vyfoťte a sdílejte
na vašem Instagramu, tagujte #METROTAG. Otiskneme ho v novinách!

ZELENINA

Řešení luštěnky

Sloupek

DOBRÝ DEN, JMENUJI SE

JULIE ČERVENÁ
BYLOMI PĚTATŘICET
A PORODILA JSEM DRUHÉ DÍTĚ

Citát

Rodičovství
v nás občas vyvolává
to nejhorší, co
v sobě máme.
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Přinášíme vám
několik tipů, jak
si můžete pojistit
bezpečnou cestu
s dětmi do školy.
Ale nejen tam.

Nový školní rok, kdy děti kaž-
dé ráno v houfech přecházejí
silnice, odstartoval v pondělí.
Ať už vaše dítě vozíte autem,
nebo se dopravuje do školy
samo, připomeňte mu, jak
má být po cestě do školy opa-
trné a pozorné. Ve spolupráci
s Auto Kelly jsme pro vás při-
pravili několik tipů na bez-
pečnostní vychytávky.

Vyberte správnou
autosedačku
Vozíte svého školáka či před-
školáka do školy, školky či na
kroužky autem? Povinnost
použít autosedačku nebo pod-
sedák ze zákona platí pro
dítě menší než 150 cm či s vá-
houméně než 36 kg.
Výběr správné sedačky

není jednoduchý a na trhu je
aktuálně mnoho typů. Hlav-
nímkritériem pro výběr auto-
sedačky je zařazení do hmot-
nostní kategorie podle váhy
dítěte.
V předškolním věku věnuj-

te pozornost skupině 1, která
je určena pro děti s váhou
9–18 kg. Dle nejnovějších tes-
tů je nejbezpečnější pozicí
pro dítě ta proti směru jízdy.

Proto jsou pro děti do 104 cm
k dispozici modely sedaček,
které nabízejí usazení proti
směru jízdy smožností otoče-
ní po směru jízdu, když děti
povyrostou.
V pozdním předškolním

a školním věku pak vybírejte
sedačku ze skupiny 2
(15–25 kg) a 3 (22–36 kg), do
které patří i tzv. podsedáky.
Dětské autosedačky těchto
kategorií mají zádovou opěru
a vesměs nastavitelnou hlavo-
vou opěrku. Vybírejte ty mo-
dely, které disponují kvalitní
ochranou hlavy a proti boční-
mu nárazu.
Populární jsou autosedač-

ky, které najednou splňují po-
žadavky kategorií 1 až 3. To
znamená, že je lze používat
od osmi až do 36 kg. Menší
děti (do 18 kg) se v nich pouta-
jí pětibodovými bezpečnost-
ními pásy autosedačky a poz-
ději lze tyto pásy odejmout
a dítě se pak poutá tříbodo-
vým bezpečnostním pásem
vozidla.
Důležitým kritériem pro

výběr autosedačky je fakt,
zda je vaše vozidlo vybaveno
upevňujícím systémem Iso-
fix. Upevnění sedaček vybave-
ných systémem Isofix jemno-
hem jednodušší a komfort-
nější než upevnění sedačky
k vozidlu bezpečnostním
pásem.

U větších dětí (15–36 kg),
které se již nevejdou do auto-
sedačky, je pak řešením pro
zajištění bezpečnosti podse-
dák, který už ale nezajišťuje

ochranu hlavy nebo proti boč-
nímu nárazu. „Jeho hlavní
funkcí je zajištění správného
usazení dítěte, a to tak, aby se-
dělo dostatečně vysoko a bez-
pečnostní pás vedl dítěti přes
rameno, nikoli přes krk,“ vy-
světluje Michael Knor ze spo-
lečnosti Auto Kelly.
Každá autosedačka musí

být označena tzv. zkušební
značkou, která je zárukou
toho, že splňuje testy evrop-
ských norem. Na značce na-
jdete homologační značku
„E-mark“, označení váhové
kategorie a číslo osvědčení.
Ne každý typ však může vám
a vašemu dítěti vyhovovat,
proto doporučujeme navští-
vit specializovanou prodej-
nu, kde vám poradí odborník
a kde je možné sedačku vy-
zkoušet.

Ať je dítě na ulici vidět!
Rána jsou těžká nejen pro ro-
diče, ale i pro děti, kterým se
z teplé postele vůbec nechce.
Mnohdy ani třetí upozorně-
ní, že musí vstávat, nezabere
a u čtvrtého už je pozdě. Vyle-
tí z postele, nestihnou se po-
řádně ani rozkoukat a ještě
rozespalé běží do školy.
A právě zde je kámen úra-

zu. Dbejte na jejich bezpeč-
nost a neustále jim připomí-
nejte, ať jsou opatrné a ostra-
žité. Především teď, když se
pomalu blíží podzim. Brzy
ráno bude ještě tma, proto by
děti měly být na silnici dobře
vidět. Naštěstí pro vás dětimi-
lují výrazné oblečení a věci,

které jsou nepřehlédnutelné.
Takže reflexní prvek na své
školní brašně jistě uvítají.

Pro větší děti volte potahy
nebo pásky
Pro starší školáky je ideální
volit reflexní potah, který se
jednoduše natáhne přes škol-
ní batoh. Další variantou jsou
klasické reflexní pásky nebo
pásky se světelnými diodami
s režimem blikání či svícení.
Při cestě do školy tak bude
dítě perfektně vidět i v mlze
a vy můžete být o něco klid-
nější.
Kromě klasických bezpeč-

nostních doplňků tu máme
i pár tipů na zábavné reflexní
prvky. Sada dobře viditel-
ných a výrazných doplňků,
která je moderní a vtipná, za-
ujme každé dítě. Samonavíje-
cí reflexní pásek se dá využít
na ruku a samolepky smajlí-
ků si může dítě přilepit třeba
na batoh.
Malé předškoláky na ulici

nejčastěji potkáte v reflexní
vestě, díky které je řidiči spat-
ří i z velké vzdálenosti. Dob-
rou variantou je i límec, kte-
rý je za snížené viditelnosti vi-
dět stejně dobře, jako reflex-
ní vesta.
I když budou děti na

cestách nepřehlédnutelné,
musí být na ulici opatrné
a sledovat, co se kolem děje.
Mnoho řidičů je dnes nepo-
zorných, a proto je důležité,
aby na to myslely i děti a na
přechodu opravdu počkaly,
než jim auto zastaví. MET

Větší autosedačky mají zádovou opěru a nastavitelnou hlavovou opěrku. Vybírejte ty, které mají kvalitní ochranu hlavy a proti bočnímu nárazu. PROFIMEDIA.CZ

Chytré doplňky

Vychytávky nejen pro cestová-
ní usnadní řidičům život.

● Nutnost je mít silnou nabí-
ječku na chytrý telefon. Ta-
kovou, která je schopná do-
bíjet telefon i při zapnuté
navigaci a umí dobíjet více
zařízení najednou. Další ši-
kovnou vychytávkou je dr-
žák telefonu s podložkou
a nabíjecím USB kabelem
pro různé typy mobilů.

● Pro snadnější dokazování
průběhu případných doprav-
ních nehod využijete kame-
ru do auta, která zaznamená-
vá průběh vaší cesty. Když se
něco stane, přehráním snad-
no zjistíte, kdo nese za havá-
rii vinu. Jen dávejte pozor,
v některých zemích je palub-
ní kamera zakázaná, třeba
v Rakousku.

● Bluetooth handsfree může
mít podobu klipu na stínít-
ko. Praktickým řešením je
také FM transmitter, což je
bezdrátový modulátor, který
přenáší hudbu uloženou na
USB nebo micro SD do auto-
rádia přes FM vlny.

● Autosedačky, reflexní doplň-
ky i tyto vychytávky můžete
koupit například v jedné
z více než osmdesáti kamen-
ných prodejen Auto Kelly
nebo na jejich e-shopu.

Škola zavolala. Je potřeba
myslet na bezpečí dětí
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Klíčový zápas
mistrovství světa
v Číně prověří čes-
ké basketbalisty.

Reprezentanti v čele s Tomá-
šem Satoranským vstupují
od 10.30 do přímého souboje
o druhé postupové místo ze
skupiny E.
„Nejsme favorité, to si mů-

žeme přiznat. S Janem (Vese-
lým) bychom byli, se vším re-
spektem k Turecku. Na dru-
hou stranu nejsme vyložení
outsideři v tom smyslu, že by-
chom neměli žádnou šanci,“
uvedl trenér Ronen Ginzburg
s připomínkou absence nej-
užitečnějšího hráče Euroligy

Jana Veselého z Fenerbahce
Istanbul.

Turci mají stejně jako Češi
na kontě vítězství s Japonci
a v úterý prohráli po boji
s USA 92:93 po prodloužení.
„Turecko je na papíře silnější
tým než my, na druhou stra-
nu... Nemůžeme je porážet
denně, ale z deseti zápasů dva-
krát třikrát uspět můžeme.
Proč by to neměl zrovna být je-
den z těch zápasů?“ prohlásil
křídelní hráč Vojtěch Hruban.
Turecko má v týmu jako

hlavní hvězdy trio z NBA Ce-
diho Osmana z Clevelandu,
Ersana Ilyasovu z Milwaukee
a Furkana Korkmaze z Phila-
delphie a také Meliha Mah-
mutoglua z Fenerbahce či
Scotta Wilbekina z Maccabi
Tel Aviv.

Vítěz projde mezi nejlep-
ších 16 týmů do osmifinálové
skupinové fáze, poražený
bude na šampionátu pokračo-
vat v bojích už jen o 17. až
32. místo.
Dnešní triumf přinese mi-

nimálně jistotu účasti na
olympijském kvalifikačním
turnaji v roce 2020. ČTK

Rus v ráži
Tenista Daniil Medveděv si
letos poprvé zahraje na
Turnaji mistrů. Třiadvaceti-
letý moskevský rodák se
kvalifikoval do Londýna po
úterním vítězství ve čtvrtfi-
nále US Open nad Švýca-
rem StanemWawrinkou,
díky němuž si zahraje své
premiérové grandslamové
semifinále. „Potvrzuje to,
jak skvělý rok zažívám.
Ukazuje se, že má práce se
vyplácí. Ale nechci se s tím
spokojit. Doufám, že tam
budu jako jeden z favori-
tů,“ uvedl aktuálně pátý
hráč světového žebříčku
Medveděv. Téměř dvoume-
trový Rus je s 49 výhrami
nejúspěšnějším tenistou
sezony. Letos hrál na ATP
Tour už šestkrát finále
a získal tituly v Sofii a na
Masters v Cincinnati. Med-
veděv bude prvním rus-
kým tenistou na Turnaji
mistrů od roku 2009, kdy
první ročník v Londýně vy-
hrál Nikolaj Davyděnko.
Už dříve si účast na listopa-
dovém vyvrcholení sezony
zajistili Srb Novak Djoko-
vič, Španěl Rafael Nadal
a Švýcar Roger Federer. AP

Tomáš Satoranský MAFRA

Obhájci trofeje fotbalisté Sla-
vie Praha vstoupí do českého
poháruMOL Cup domácím zá-
pasem s druholigovým nováč-
kem Vyšehradem. Ten má
v kádru několik hráčů, kteří
působili ve Slavii.

Červenobílým los opakova-
ně přeje, už pojedenácté z po-
sledních 14 zápasů poháru se
představí doma, venku za tu
dobu hráli jenom v Jihlavě
a dvě finále na neutrální
půdě.

Ligového vicemistra Plzeň
čeká ve 3. kole vítěz dohrávky
2. kola Hlučín–Vítkovice,
Sparta se představí na hřišti
lepšího z dvojice Hos-
touň–Jihlava. Rozhodl o tom
dnešní los na Strahově. Do

3. kola poháru už zasáhne
i pět celků, které se v létě
představily v kvalifikaci ev-
ropských pohárů.

Vedle Slavie, Plzně a Sparty
to jsou Jablonec, který přivítá
druholigové Brno, aMladá Bo-
leslav, která bude hostit rov-
něž druholigovou Chrudim.
Finalista minulého pohárové-
ho ročníku Ostrava si zahraje
s vítězem zbylé dohrávky
předchozího kola mezi Admi-
rou Praha a Hradcem Králové.

Ve 3. kole se představí 15
z 16 prvoligových týmů. Jedi-
ným dosud vyřazeným cel-
kem z nejvyšší soutěže je Pří-
bram.

Úředním hracím termínem
3. kola je středa 25. září. ČTK

Koulaři včetně českého re-
kordmana Tomáše Staňka
dnes zahájí finále atletické
Diamantové ligy v Bruselu, je-
jíž další soutěže se uskuteční
v pátek.
Osmadvacetiletý Staněk je

navzdory rostoucí formě out-
siderem soutěže, která se
uskuteční od 17.10 na náměs-
tí de Bruckere. O víkendu si
sice výrazně vylepšil sezonní
maximum na 21,67 metru,
ale stále má nejhorší letošní
výkon ze všech finalistů. Oče-
kává se duel olympijského ví-
těze Ryana Crousera se světo-
vými šampiony Tomem Wal-
shem a Joem Kovacsem.
Staněk je jedním z pětice

českých atletů, kteří se letos
kvalifikovali do finále Dia-
mantové ligy. Ostatní čtyři se
představili minulý týden
v Curychu. Na stupně vítězů
se dostala jen oštěpařkaNiko-
la Ogrodníková, která obsadi-
la třetí místo.
Belgická metropole hostí fi-

nále Diamantové ligy proza-
tím naposledy. Od roku 2020
bude jediné finále, které bude
minimálně v prvních dvou le-
tech hostit Curych. ČTK

Dál s Kanaďanem
Trenérem hokejové repre-
zentace Slovenska bude
i nadále Craig Ramsay.
Osmašedesátiletý Kana-
ďan, který působil na stří-
dačce i v předešlých dvou
letech, podepsal novou
roční smlouvu. Generál-
ním manažerem týmu
bude nadále Miroslav Ša-

tan, který se v létě stal též
prezidentem Slovenského
svazu ledního hokeje.

Svátek za pět let?
Český svaz házené bude
spolu se Slovenskem a Pol-
skem usilovat o pořádání
mistrovství Evropy žen
v roce 2024. Uzávěrka kan-
didatur je 15. září. Česká

strana by chtěla hostit
ideálně dvě základní sku-
piny šampionátu, a to
v jednomměstě. Svaz mo-
mentálně považuje za nej-
lepší variantu Ostravu.

Děti v telefonu
Bývalý německý fotbalový
reprezentant Christoph
Metzelder je podezřelý

z šíření dětské pornogra-
fie. Vicemistr světa a Evro-
py je vyšetřován na svobo-
dě, policie prohledala
jeho dům v Düsseldorfu
a zabavila mu mobilní te-
lefon a počítač.

Perníkáři posilují
Hokejové Dynamo Pardu-
bice touží v novém roční-

ku extraligy zahájit vze-
stup. Na ledě k tomu mají
pomoci zejména navrátil-
ci Jan Kolář, Robert Kousal
nebo Radoslav Tybor. Eko-
nomickou stabilitu pak
má zajistit nový partner,
jímž je stavební společ-
nost Enteria. To vše 70 let
poté, co Pardubice poprvé
postoupily mezi domácí
hokejovou elitu. ČTK

Tomáš Staněk MAFRA

Bitva s Tureckem

Práce - nabídka
• Brigáda při balení reklam-
ních předmětů a kosmetiky
100 s bonusy až 240 Kč/h.
Mzda každý týden. CZPEOPLE
s.r.o., Dornych 420/2a, Brno,
Tel: 605885588 206443

Starožitnosti
• Mongolské,čínské,japon-

ské,turecké,perské starožit-
nosti a obrazy i evropské histo-
rické zbraně - koupím.
M:776 35 88 65194674

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Krátce

MOL Cup. Eden
má zase rajský los

Diamantová liga. Kam
vrhne český outsider?



Více na alza.cz/doruceni-zdarma

Kup na www.alza.cz nebo volej 225 340 111. Nabídka se vztahuje pouze na objednávky v minimální hodnotě 1 000 Kč vč. DPH učiněné v období 18. 6.–30. 9. 2019.
Doručení zdarma není možné uplatnit na dropshipment a doručení kurýrem.Na tuto nabídku se vztahují podmínky uvedené na www.alza.cz/marketingova-kampan-doprava-zdarma a www.alza.cz/reklama.


